
HANDICAPRÅDSMØDE 

 

 

 

 

 

 

 

Mødedato: 11.4.23 Mødetidspunkt: 17-19.30 Sted: Seniorhuset - I. P Schmidt 
Vendersgade 4 
7000 Fredericia 

Deltagere: 

Medlemmer: Bente Rasmussen, Børge Larsen, Dorte S. Jensen, Jonas Strarup Christen- 
sen, Belinda Møller Videsen, Søren Larsen, Louis Axel Lindholm, Brian Sørensen, Chri- 
stian Jacobsen 

Suppleant: Carsten Jørgensen 

Forvaltningen: Knud Bjorholm Johansen, Pia Lindegaard Nielsen, Ellen Marie Fonvig 

Afbud: Henriette Korf Graversen, Maria Sloth Andersen 

 

 

Dagsorden 

1. Mødet indledes med en omvisning i Seniorhuset I.P. Schmidt og et oplæg ved Sussie 
Enghøj Bruun, leder af aktivitetsområdet (30 min). 

 
 
 

2. Godkendelse af dagsorden (1 min) 
Godkendt 

 
3. Godkendelse af referat (1 min) 

Bilag 1: Referat fra mødet d. 31. januar 
Godkendt 

 
4. Velkommen til nyt medlem i Handicaprådet - Christian Jacobsen (3 min) 

 
Tina Olander har valgt at udtræde af Handicaprådet af helbredsmæssige årsager. Tina skriver: 

 
”Jeg vil takke for alt den dejlige tid vi har haft sammen og hvem ved, måske vender jeg tilbage en 
dag, når helbredet tillader det. I er altid velkommen til at sende mig en mail, hvis der er nogen 
spørgsmål jeg kan være behjælpelig med eks. Tilgængelighed og respirator eller andet” 
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Christian Jacobsen fra Skleroseforeningen Fredericia/Kolding er Tina Olander personlige stedfor- 
træder. Han indtræder derfor i rådet. 

 
Christian vil kort præsentere sig på punktet. 

 
Beslutning: Præsentation taget til efterretning 

 
5. Velkommen til ny sekretær i Handicaprådet – Ellen Marie Fonvig (2 min) 

 
Ellen Marie Fonvig er ny sekretær for Handicaprådet. Marie er udviklingskonsulent i Sekretariatet 
for Beskæftigelse og Velfærd. 

 
Marie vil kort præsentere sig på punktet. 

 
Pia Lindgaard Nielsen er fortsat ansat i sekretariatet for Beskæftigelse og Velfærd og vil sørge for 
en god overdragelse til Marie. Pia takker for tiden i Handicaprådet. 

 
Beslutning: Præsentation taget til efterretning 

 
6. Kort præsentation af Handicaprådet (3 min) 

På punktet bedes Handicaprådet præsentere sig 

Beslutning: Præsentation taget til efterretning 
 
 

7. Tilgængelighedspunkt: Noget nyt? Gensidig orientering (15 min) 

 
- Tilgængelighedsbyvandring i maj 2023? – mangler ny tovholder i stedet for Tina Olander 

Beslutning: 
Mødet foreslås rykket til september – godkendt. 
Det blev besluttet at Børge Larsen assisterer Brian Sørensen i tovholderopgaven. 

- Tilbagemelding fra netværksmødet fra punkt vedr. tilgængelighed 

Beslutning: Taget til efterretning med følgende opmærksomhedspunkter: 

Der er for kort tid til at komme over ved fodgængerfelterne. Hellen er oftest meget smal, 
og det ønskes at der kigges på muligheden for at regulere på tid for grønt lys. 

Forvaltningen oplyser at denne type regulering vil koste omkring 20-25.000 kr. Forvaltnin- 
gen beder Rådet komme med en prioriteret liste over, hvor der ønskes etablering af juste- 
ring af lysregulering. 

 
 

 
- Opfølgning på tilgængelighedsudvalgets møde med repræsentanter fra badeland (FIC) 
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Tilgængelighedsudvalget anbefaler at der i forbindelse med renovering, at der aflægges 
badelandet i Hou et besøg for evt. inspiration til faciliteter. Tilgængelighedsudvalget øn- 
sker at følge processen med renoveringen af badelandet. 

 
Beslutning: Taget til efterretning 

 
8. Tilgængelighedspunkt: Ledelinjer (5 min) 

Vej og Park melder: 

”Vi har nu nogle priser på at få ledelinje udformet, som Brian Sørensen har været med til at teste. 
Der skal bruges 180.000 kr. på forme. Disse penge ville skulle tages fra bevilling fra tilgængelig- 
hedspuljen (391.000 kr.). Så der vil være ca. 210.000 kr. til at etablere noget af ledelinjen mellem 
Fuglsangcenteret og Banegården. 
Det vil koste ca. 180.000 kr. pr. side i Nørrebrogade at etablere ledelinje. Dette vil om muligt blive 
betalt af Nørrebrogade-projektet. Vi kan ikke love det. 
Vi skal gerne have svar senest d. 28. april, om vi skal arbejde videre med ledelinjer i Nørrebro- 
gade?” 

 
Beslutning: 

Rådet anbefaler at der arbejdes videre med ledelinjer ad Nørrebrogade i begge sider af vejen. 

9. Tilgængelighedspunkt: Orientering om Tilgængelighedspuljen 2023 (10 min) 

Tilgængelighedspuljens rammer: 

Tilgængelighedsprojekterne skal enten komme mange til gode eller have stor betydning for en 
mindre gruppe. Der kan søges om tilskud til opstartsudgifter eller anlægsudgifter. Eventuel drift, 
vedligehold og forsikring skal dækkes af ansøgeren. Der kan ikke søges om tilskud til private udgif- 
ter. 

Såfremt der opnås tilskud til det ansøgte projekt, skal tilskudsmodtageren indsende dokumenta- 
tion og en kort redegørelse for projektets gennemførelse, når arbejdet er færdiggjort – senest ja- 
nuar året efter. 

 
Proces for Tilgængelighedspuljen 2023: 

- PR: start februar ”Det er tid til at ansøge”. - Handicaprådet bedes udbrede budskabet 

- Ansøgningsfrist d. 20. marts 

- Vurderes i ejendomsafdelingen 20. -24. marts 

- Tilgængelighedsudvalget vurderer og indstiller ansøgninger mellem d. 27 -30. marts 

- Handicaprådet orienteres d. 11. april 

- Senior- og Socialudvalget beslutter d. 18. april hvilke ansøgninger, der imødekommes og 

med hvilke beløb. Udvalget gives desuden en status på 2022-puljen 
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Forvaltningen har annonceret, at der er 200.000 kr. i 2023-puljen. Det er imidlertid en fejl. Tilgæn- 
gelighedspuljen blev nedlagt i forbindelse med budgetforhandlingerne i 2022, hvor Tilgængelig- 
hedspuljen indgik som et finansieringsforslag under anlæg. Ansøgningsprocessen fastholdes dog i 
2023 

 
Beslutning: Rådet tager orienteringen til efterretning. 

 
 

 
10. Høringspunkt: Kvalitetsstandarder (10 min) 

 
Senior- og Socialudvalget har på deres møde d. 28. februar godkendt at følgende kvalitetsstandar- 
der sendes i Høring i Seniorrådet samt Handicaprådet. 

 
Handicaprådet fik tilsendt materialet d. 8.3.23. Det drejer sig om: 

- Kvalitetsstandard forebyggende hjemmebesøg (bilag 4) 

- Kvalitetsstandard Personlig pleje (bilag 5) 

- Kvalitetsstandard Træning og forebyggelse (bilag 6) 

- Udkast til sagsfremstilling (bilag 7) 

Høringssvar indsendes senest d. 12. april kl. 11. 
 

Beslutning: 
Rådet sender følgende høringssvar: 
Høringssvar fra Handicaprådet: 
Handicaprådet takker for inddragelsen i høringen af kvalitetsstandarderne, og synes generelt at 
indholdet er fint. Rådet har dog følgende bemærkninger: 

 
Rådet gør opmærksom på kvalitetsstandardernes aldersbegrænsning – der vil være personer med 
handicap, som vil have behov for at blive visiteret til indsatser, hvor aldersbegrænsningen derfor 
ikke altid vil være gældende. 

 
Som en generel bemærkning stiller rådet forslag til, at man er opmærksom på kvalitetsstandarder- 
nes relevans. Der foreligger lovgivning om indsats på området, og derfor opfordrer rådet til at man 
har tillid til, at fagpersonerne leverer det serviceniveau, den enkelte person har behov for. 
Arbejdet med kvalitetsstandarderne er ressourcekrævende, og rådet foreslår derfor at ressour- 
cerne bruges på borgeren. 

 
 
 
 
 

11. Orienteringspunkt: Netværksmøde mellem råd (10 min) 

Torsdag den 23. februar 2023 kl. 17.30 – 19.30 var Handicaprådet vært for netværksmøde mellem 
råd. Dagsordenen for netværksmødet blev besluttet på handicaprådsmødet i d. 31. januar. På 
punktet orienteres Handicaprådet om beslutninger fra netværksmødet. 

 
Dagsorden for netværksmødet mellem råd: 
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1. Tilgængelighed og forebyggelse af ensomhed (Inflation og følger heraf). 
2. Tilgang til politik: I stedet for at udarbejde en særskilt Handicappolitik indtænkes handi- 

capområdet i enhver politik, der udarbejdes i Fredericia Kommune. Dette som et led i at 
integrere handicapområdet fremfor det fremstår som noget parallelt. 

3. Evt. input til tilgængelighedsbyvandring 
 
 

Tidligere formand Jan Filbert har udarbejdet et en beskrivelse omkring tilgængelighed, som net- 
værket drøftede. Formandskabet vil sørge for, at det bliver rundsendt til rådet efter input fra net- 
værket. 

Beslutning: Orientering taget til efterretning 
 
 
 
 

Kommende netværksmøder: 
- Tirsdag den 6. juni 2023 kl. 17.30-19.30 – vært Udsatterådet, der både står for dagsorden, 

mødested og forplejning. 

- Tirsdag den 26. september kl. 17.30 -19.30 – vært Seniorrådet, der både står for dagsor- 
den, mødested og forplejning. 

 

12. Orienteringspunkt vedr. akut nummer til hjælpemidler (5 min) 

Forslag fra handicaprådet (2022): En døgnbemandet akutlinje. 
Kommunen har telefontid mellem kl. 9-10. Det er opleves utilstrækkeligt, når behovet er akut. 

 
På Handicaprådsmødet d. 31. januar kom Handicaprådet med følgende løsningsforslag: 

- Kan trekantbrand være en ressource? 
- Kunne hjemmeplejen være behjælpelig? 
- Jysk Handiservice vil kunne løse en stor del af opgaven 

 
Forvaltningen tog løsningsforslag med. Tilbagemeldingen fra Hjælpemidler og Kommunikation er: 

 
”Generelt vurderer vi, at et behov som beskrevet nedenfor opstår meget sjældent, men hvis det 
gør, kan det selvfølgelig være meget belastende for den borger, det går ud over, hvis man skal 
vente på hjælp til reparation af et hjælpemiddel man er afhængig af en hel weekend. 

Det vil ikke kunne betale sig at etablere vagtdækning her i H&K og TrekantBrand kan kun hjælpe 
med udkørsel af plejehjælpemidler. De vil ikke kunne finde et specifikt hjælpemiddel tilpasset en 
borger eller reparere noget der er gået i stykker. Oftest skal hjælpemidlet ind på værkstedet og ofte 
skal der også skaffes reservedele 

 
I forbindelse med Handicaprådets henvendelse sidste sommer undersøgte vi, hvad Jysk Handiser- 
vice kan tilbyde. De har en vagtordning hvor et abonnement dengang kostede 200 kr. pr måned og 
3200 + moms, hvis de skulle køre ud. Formentlig vil de kunne reparere nogle hjælpemidler. 
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Vores telefon er omstillet til borgerservice udenfor telefontiden, man kan få fat i H&K den vej, men 
det fremgår ikke af den menu man kommer frem til, når man ringer til Borgerservice. Det skal vi 
have gjort noget ved, idet borgere skal kunne komme i kontakt med os i akutte tilfælde. Telefonti- 
den er målrettet ansøgninger og generelle spørgsmål”. 

 
 

Beslutning: Orienteringen er taget til efterretning. 
Det blev besluttet at invitere leder fra Træning og Forebyggelse til næste rådsmøde. 

 

 
13. Tilbagemelding på spørgsmål fra Handicaprådet vedr. beredskabsplaner (5 min) 

 
Spørgsmål fra DH til Handicaprådet om: Indblik i om der er udarbejdet beredskabsplaner på Social 
og Handicapområdet i tilfælde af strømafbrydelser. 

 
På punktet gives en status: 

 
Sted Beredskabsplan Bemærkning 

Kobbelgaarden 1 Ja  

Kobbelgaarden 3 Ja  

Ullerupdalvej 90-96 Ja Mangler enkelte detalje, hvor der afventes svar fra 

Boligforeningen 

Proaktiv Ja  

Nova Ja  

Kompetencekollegiet Ja  

Din Indgang Ja  

Stoppestedet Delvist Mangler svar på døre- og chipsystem samt lidt be- 

skrivelse i forhold til cafe/køkkenet 

Bostøtte for voksne Delvist Bostøtte er lige flyttet på Sundhedshuset sammen 

med Lokalpsykiatrien. De er i dialog med Lokalpsy- 

kiatrien, da de gerne vil udarbejde en fælles bered- 

skabsplan. 

Der er aftalt møde om dette til marts. 

Kompetencecenter for Døve og Døvblinde Ja  

Visitation Voksen Ja  

Rusmiddelcenteret Under udarbej- 

delse 

Forventes færdig i løbet af marts 

 
Beslutning: Orienteringen tages til efterretning 

 
14. Nyt fra Idrætsrådet v. Jonas Straarup Christensen? (10 min) 

Der er intet nyt fra Idrætsrådet 
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Beslutning: Orienteringen er taget til efterretning. 

15. Wings for Life løb v. Kasper Findahl kl. 18.45 (20 min) 

Om løbet: 
Søndag den 7. maj løber hele verden for at fremme forskning af rygmarvsskader. Rundt om på klo- 
den starter alle løbere ud kl. 13.00 dansk tid og løber, indtil de indhentes af den virtuelle mållinje- 
bil, der sættes i gang 30 minutter efter løbets igangsætning. Wings for Life World Run har altså 
ikke en fastlagt distance, men derimod bestemmer dit eget tempo, hvor langt du vil løbe på dagen. 
Flere hundrede tusinde deltager på verdensplan i Wings for Life World Run. Og nu kan Fredericia 
glæde sig over at være dansk vært for motionsløbet, som indsamler midler til forskning i rygmarvs- 
skader. 

Startskuddet lyder søndag den 7. maj klokken 13.00 dansk tid ved Kulturkasernen, og alle, der vil 
løbe med, har mulighed for at deltage – kørestolsbrugere såvel som løbere. 

 
Hvordan deltager jeg? 

Download Wings for Life World Run-appen i App Store eller Google Play Store, og vær med til at 
støtte op om forskning i rygmarvsskader. Alle deltagergebyrer og donationer ved løbet går nemlig 
ubeskåret til forskningen. På dagen skal du blot huske din opladede smartphone og dit udprintede 
startnummer, så du kan følge med i, hvornår du indhentes af den virtuelle mållinjebil. Alle sættes i 
gang på samme tid ved fælles global nedtælling. 

Årets løb foregår som et virtuelt app-run, hvorfor du kan løbe med uanset, hvor du er henne! Har 
du mest lyst til at løbe i fællesskab med andre, kan du selvfølgelig også det! Wings for Life World 
Run bliver nemlig i år afholdt i Fredericia, hvor du kan løbe igennem de mange landemærker i 
byen. 

 
Gratis billetter 
Der er et ønske om at skabe tilslutning til løbet – også for personer med fysiske eller psykiske funk- 
tionsnedsættelser og/eller sociale udfordringer. Derfor har vi fået sponsoreret fribilletter til løbet, 
som vi vil bede jer om at videreformidle. 

Meld tilbage til Kasper Findahl senest d. 14. april, hvor mange fribilletter I har behov for? 
 

NB: deltagere skal have en smartphone og et headset med på løbsdagen, da løbet guides via en 
app. 

 
Beslutning: 
Deadline rykkes en uge til 21.april. Der meldes tilbage til forvaltningen(Pia) ang. hvor mange billet- 
ter der ønskes. 
Forvaltningen hjælper gerne med at printe startnummer. 

 
 

16. Fast punkt: Nyt fra politiske udvalg v. Søren Larsen og Louis Lindholm (15 min) 
 

- Senior- og Socialudvalget 
På kommende udvalgsmøde drøftes bl.a. Det gode hjem – at skabe gode hjem i en kom- 
munale kontekst. 
Rådet gjorde opmærksom på hvordan hjælpemidler kan udfordre følelse af hjemlighed. 
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- Beskæftigelses- og Sundhedsudvalget 
På seneste udvalgsmøde var der bl.a. fokus på Skiltning i Sundhedshuset, samt begrænset 
åbningstid, for at modvirke unødigt ophold (lukning om aftenen, med mindre man har ad- 
gangskort). 

 
Link til referater: Dagsordner og referater | fredericia.dk 

 
Beslutning: Orientering taget til efterretning. 

17. Fast punkt: Nyt fra forvaltningen (5 min) 

Status på kompetencekollegiet/ bostøtte 
- Borger: Den sidste borger flytter ud af kompetencekollegiet d. 1. maj (egen bolig/ botil- 

bud). Der er personaledækning til den sidste borger flytter. 
 

- Medarbejdere: De fleste har takket ja til omplacering 
 

- Bygning: Børn- og familieområdet vil bruge bygning til aflastning. 
 

- Bostøtte med større fleksibilitet: Nye arbejdstider kl. 7-22 og weekender eftermiddage og 
aften. Afklaringsforløb i eget hjem. Mindset: Mindst mulig kommune – mere i eget liv 

 
 

Udvidelse af Proaktivs tilbudsvifte. 
- Kobbelgården 3: Tilbud starter op på mandag på. Ca. fem borgere, der tidligere har benyt- 

tet sig af tilbud på Proaktiv, er tilmeldt aktivitets- og samværstilbud på Kobbelgården. For- 
venter desuden at nogle borgere i botilbud, der ikke har været tilknyttet Proaktiv, vil del- 
tage. 

 
- Ullerupdalvej 90-96: Aftale boligforening vedr. kompensation af beboerhusleje i tidsrum- 

met, hvor fællesareal bliver benyttet til aktivitets- og samværstilbud er ved at falde på 
plads. Opstarts tidspunkt kommer an på borger interesse. 

Beslutning: Orientering taget til efterretning. 
 
 

18. Evt. (5 min) 
 

- Rådet efterspørger at der kommer mere fokus på Børne- og Skoleområdet? Forslag til 
emne; Tvangsanbringelser. 

Beslutning: 
Emnet dagsordenssættes på et kommende rådsmøde. 

 
- Opsamling på Sikker mail – De sidste bedes oprette sikker mail 

 
- Nye mødeindkaldelser rundsendes fra ny rådssekretær. I den forbindelse vil de nuværende 

mødeindkaldelser blive annulleret. 

https://www.fredericia.dk/politik/byraad-udvalg/dagsordner-referater
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